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Historická fotografie objektu, který se 
nachází v naší obci. Uhodnete, o který 
objekt se jedná?  
 

 
 

Sou� asnou podobu Vám p�ineseme 
v p�íštím � ísle zpravodaje. 

Z minulého � ísla 
Na fotografii byl zobrazen d� m rodiny 
Hrachových. Pro srovnání Vám 
p�inášíme sou� asnou podobu domu. 

 
 Foto: Jan Suchý 

  

Vondrá � ková V � ra 
Stránský Bohumír 
No�i � ková Alena 

 

�� �������	��
�� �
���������	
�����
v� tší �ampiony 
slanina, šunka nebo jiný salám 
hermelín (pop�. niva) 
cibule 
strouhaný sýr 
olej, máslo  

P�íprava: 
�ampiony omyjeme, vyjmeme z nich no�ky 
(nevyhazovat) a z klobouk�  oloupeme  svrchní 
vrstvu. No�ky nakrájíme na malé kostky. Na jemno 
nakrájíme i cibuli a slaninu, šunku nebo jiný salám 
podle chuti. Cibuli dáme na rozpálenou pánev s 
trochou oleje, pak p�idáme no�ky, slaninu a 
necháme pár minut sma�it. Mezitím nakrájíme na 
malé kousky hermelín nebo jiný sýr. Sm� s z 
pánvi� ky dáme do klobouk�  a p�idáme pár kousk�  
hermelínu. Pokud chcete, m� �ete si nahoru 
nastrouhat sýr nebo polo�it kousek plátkového 
sýra. Vyma�eme si peká �  kouskem másla, 
klobouky polo�íme na peká �  a dáme do trouby na 
30- 45 minut. Pokud se budou klobouky p�ipalovat, 
podlijeme trochou vody. 
Servírujeme s brambory nebo s pe� ivem. 
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Zvi� ina 671 m. n. m. 

� ����
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Moderní historie Vigony. 

 
P� ádelna.  Foto: archiv 

Vá�ený � tená�i,  
po lednovém, velice hezky p� ipraveném 

p�ipomenutí jubilea TJ  v Dolní Brusnici, se op� t 
navracíme ke vzpomínkám na Vaše léta pro�itá na 
závod�  a zárove�  se s Vigonou rozlou� íme. 

Ukon� ili jsme vzpomínání  r. 1973 a 
v následujících �ádcích se ve zkratce p�eneseme 
do let 80tých. Ale nep�edbíhejme. Je r. 1974. Po� et 
zam� stnanc�  klesl na 157 ( i tak, kolik lidí zde m� lo 
práci!) Stále se zakázky plnily a export byl bez 
reklamací. Probíhala modernizace provozu. 

Nezmi� ujeme se zám� rn�  o akcích a aktivitách 
skupin BSP, ani o mimopracovních aktivitách. 
Pot�ebovali bychom zde o mnoho více prostoru. 

R 1975. S MNV v Dolní Brusnici byla uzav�ena 
dohoda o pomoci p� i akcích ,,Z“. Za všechny 
zmíníme výstavbu nové prodejny potravin Jednota. 
Pokra� uje modernizace výroby vým� nou stroj�  
v � esárn� , obrubovn� . Celková pracovní linka byla 
p�eorganizována na pásovou výrobu. 6.ledna 
skon� il vedoucí úpravny- obrubovny Filip R. a na 
jeho místo nastoupila paní Jarmila �i�ková. 1.8. 
nastupuje jako nový �editel závodu Šmíd Ladislav. 

 (pokra� ování na následující stran� )  
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Moderní historie Vigony 
 str. 1 - 4 
 
 

Ples podnikatel �   
 str. 5 
 
 

Festival Pod Zvi � inou 2013 
 str. 5 
 
 

T� íkrálová sbírka 2013 
str. 6  

 
 

Ve� er s v � ní orientu  
 str. 7 
 
 
 

Tip na recept 
 str. 8 
 
 

Okénko do historie 
Myslíte si, �e dokonale znáte naši 
obec? V této rubrice se o tom 
m� �ete p �esv� d� it   
 str. 8 
 
 
 

Významná výro � í ob� an�  
 str. 8 
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� eský název m� síce vysv� tlují jazykov� dci 
tím, �e se v tuto dobu p �i tání ledu pono�ují 
ledové kry na �ekách (únor = no�iti se) 
 zdroj: wikipedia 
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R. 1976 – závod poci� uje pot�ebu p�ijímání nových zam� stnanc� . S tím vyvstala otázka �ešení byt� , 
které by jim mohlo vedení nabídnout. Na sch� zi se rovn� � �eší havarijní stav stávající kotelny. Ve 
výrob�  se moc neda�ilo. Hodn�  zam� stnanc�  odešlo do d� chodu a nebyla za n�  rovnocenná náhrada. 
To se rovn� � projevilo na zhoršené kvalit � , zp� sobené nezapracovaností nových zam� stnanc� . Bylo 
dohodnuto, �e provoz kotelny bude zajišt � n zajímavým technickým zp� sobem – vy�azenou parní 
lokomotivou. M� lo to být p�echodné �ešení, proto�e tento zp � sob byl dosti nákladný (topilo se � erným 
uhlím a vzhledem k pot�eb�  mno�ství páry, byla velká spot �eba). Do p�ádelny nastoupil jako vedoucí  
Filip Miroslav. 
R. 1977- p� ibývá problém� . Horší se kvalita, neplní se dodávky, sni�uje se s tav pracovník� . Stále není 
vy�ešen problém s byty pro nové zam� stnance. V tomto roce se rozhodlo o nákupu nového  kotle. Pro 
zna� ný nezájem byla zrušena organizace SSM. Stav zam� stnanc�  je 153. 
R. 1978 – po� et zam� stnanc�  klesl na 150. Je povolena no� ní práce pro �eny. Op � t dochází k poklesu 
pln� ní výroby. V té dob�  odchází �editel závodu Šmíd a na jeho místo nastupuje Ing. Kocourek Václav. 
Nezapomíná se na odpo� inek zam� stnanc� .  Rekreace v NDR se ú� astní p. Sv� diroh Jar. ml. 
s man�elkou Bo�enkou. 
Na tabuli cti jsou uvedena jména : Kolá�ová Milada, Jákl Lad., Hrachová Alena, Petera Vojt� ch, 
�labová Jarmila, �lab Karel. 
Na výstavbu MŠ v Bílé T�emešné a Dolní Brusnici dal závod více jak 1 mil. K� . (� eklo by se malá 
textilka! Ale jak velice byla pro všechny významná nejen tím, �e dávala mnoha lidem práci!)  
R. 1979 – postavena nová kotelna, nové kolny na stavební materiál, provádí se rekonstrukce a 
modernizace budov. Byly po�ádány zájezdy do jiných závod�  a pokra� uje spolupráce s JZD a ZŠ. 
Zam� stnanci pomáhají obci p� i p�estavb�  základní školy na mate�skou školku. BSP jsou stále aktivní. 
Bohu�el dál klesá po � et zam� stnanc� . Výrobky jsou stále �ádané. Export do kapitalistic kých stát�  � iní 
55 % výroby!  
R. 1980 – byla provedena modernizace p�ádelny montá�í stroj �  (Polsko) v hodnot�  5 mil. K� . Po� et 
zam� stnanc�  klesl na 148. V� tšinu tvo�ily �eny. Díky jejich ob � tavé práci jsou spln� ny dodávky pro 
vývoz i tuzemsko. 
R. 1981 – v tomto roce nastává obrat k lepšímu. Pln� ní plánu se pozvedlo na v� tšinou více ne� 100%. 
Produktivita, pr� m. výd� lky i zisky závodu jsou na 100%.   Náklady se poda�ilo sní�it. Stále je však 
nedostatek zam� stnanc�  a jednou z p�í� in je nedokon� ená MŠ v obci. Pokra� uje p�estavba p�ádelny, 
kterou provád� jí polští monté�i. 12.3. postihla okres velká povode�  se zna� nými škodami. 17.5. ude�il 
blesk do trafostanice. V lét�  obdr�ela �ada zam� stnanc�  poukazy na rekreaci v Bulharsku, Sov� tském 
svazu, NDR. 
R. 1982 – tento rok neza� al zrovna p�ízniv� . Ale v pr� b� hu pololetí se zpo�d � ní výroby dorovnalo. 
Došlo ke kádrovým zm� nám. Z mate�ské dovolené se vrátila Jarmila �i�ková, v p �ádeln�  nastoupil 
Luboš Pátý na místo sm� nového mistra a na místo Filipa Miroslava nastoupila paní V� ra Loudová. Byl 
postaven nákladní výtah, provedla se vým� na sušárny za bubnový sušící stroj Fleissner a závod dostal 
dva nové kotle SARK. Dokon� ení kotelny se p�edpokládá v r. 1983. TJ-Jiskra pomohla s úklidem šrotu. 
V obci se dokon� ila p�estavba MŠ. Uskute� nila se ji� tradi � ní oslava MD�, která se moc líbila. Byla 
ud� lena ocen� ní pracovník� : Nejlepší pracovník n.p. – Ladislav Jákl, Anna Štafová a Olga Zav�elová. 
Nejlepší pracovník MSP - Kv� tuše Šimková – obdr�ela vyznamenání v Praze.  
Magda Zímová získala ,,Spole� enské ocen� ní vlády“ a paní Bo�ena Sv � dirohová obdr�ela titul 
Zaslou�ilý pracovník. Komu � est, tomu � est! 
Výroba p�íze a výroba p�ikrývek se oproti p�edchozím let� m zvýšila. Za dobré výsledky obdr�el závod 
titul ,, Závod vzorné kvality“.  Po odchodu Anny Štafové do d� chodu nastoupila na místo ú� etní  Hana 
Zollmannová. Dále se nezapomínalo na odpo� inek zam� stnanc� . Po�ádaly se zájezdy , nap�. na 
hokejové utkání Tesly Pardubice, na veletrh v Brn� , na Zahradu � ech, zájezd do Prahy, Zvíkova, 
Slapy, Orlík. Bylo p�edáno 10 zahrani� ních poukaz�  a poukazy na láze� skou pé� i. ( Co tomu �íkáte? �e 
je to jako dnes?  Mzda a ješt�  ocen� ní za celoro� ní práci, aby bylo vid� t jak si majitel vá�í toho, �e pro 
n� ho pracujete? A to byla jen malá textilka. ) 
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Pod� kování pat � í p� edevším Vám, kte � í jste p � isp � li.  
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Dnes u� m � �eme jenom vzpomínat a kdo ješt �  pracuje, tak si o tom m� �e nechat jenom zdát. I kdy� i 
dnes výjimka potvrzuje pravidlo. Ano, dnes jezdíme i tam, kam jsme d�íve nemohli. Ale za jakou cenu?  
      Tak vá�ení, velice rychle jsme se p �enesli od samého za� átku na konec kroniky. Jsem si v� dom, �e 
zde není vše, co by Vás zajímalo, nebo o � em byste t�eba rádi � etli. Škoda, �e se nám nedostalo 
�ádného p �ísp� vku z �ad bývalých zam� stnanc� . � tení mohlo být zajisté ješt�  zajímav� jší. Ale snad se 
nám poda�ilo napsat to nejpodstatn� jší. A pokud by se nám poda�ilo probudit Vaše vzpomínky, vybavit 
si tvá�e spolupracovník�  i pro�itk � , vrátit Vás v � ase do chvil dobrých, � i n� kdy nedobrých, pokud 
bychom Vám � tením t� chto �ádk�  p� inesli trochu radosti z t� chto návrat� , pak se náš zám� r poda�il. A 
díky tomu, co zde bylo napsáno, nebude nikdo z Vás, ani ti nejmenovaní, zapomenut a vzpomínka na 
textilní fabriku, která tolika lidem dávala �ivobyt í, nebude zapomenuta. Škoda, �e vzpomínáme na 
minulost, která ji� nikdy nebude p �ítomností.  
Touto úvahou však ješt�  naše povídání nekon� í. Ten úplný záv� r jsem zde ponechal tomu 
nejpovolan� jšímu, tomu který má hodn�  co �íci k našim vzpomínkám, a tím je  bývalý �editel závodu, 
pan Josef Hrach. Prokázal nám tu laskavost, �e se z áv� ru našeho putování historií textilní továrny a 
zárove�  rozlou� ení s Vigonou, ujal.  
Vstupujeme do r. 1983. 
 
Výroba závodu Vigona 04 Dolní Brusnice v letech 198 3-1989 
     V srpnu 1983 jsem byl po�ádán vedením národníh o podniku Svitavy o pomoc p�i �ešení 
dlouhodobého nepln� ní plánu výroby závodu . Všechny provozy neplnily výrobní úkoly. P�esv� d� it 
vedoucí pracovníky o pln� ní závodu jako celku, nebylo  lehké. P�itom ji� v roce 1980 bylo vedením 
národní podniku Vigona jednáno o zastavení výroby. Vedení okresním orgán�  nedalo souhlas, hlavním 
d� vodem bylo, �e o práci p � ijde 140 zam� stnanc�  / z toho 25 d� chodc� /. Zastavení výroby závodu by 
také výrazn�  omezilo ve�ejný �ivot v obci. 

Výroba závodu :       
provoz p�ádelna        650 tun p�íze 
barevna                     280 tun p�íze 
tkalcovna                   380000 m 
úpravna                     380000 m tj. 290000 kus�  

po� et zam� stnanc�  140 – z toho 65 pracovník�  místních 
a 75 pracovník�  dojí�d � jících do práce ze Dvora Králové 
n.L., Horní Brusnice, Vidonic, Mostku 
Souvrat� , T�ebihošt� , Bílé T�emešné bylo autobusovou, vlakovou i osobní dopravou. 
      Výhodou závodu byla ucelená výroba. Závod nebyl odkázán na cizí dodavatelé. Toto neplatilo 
pouze v p�ípad�  nepln� ní n� kterého výrobního úseku. Výpomoc byla zajiš�ována sesterskými závody 
ze Svitav. Závod ro� n�  exportoval a� 75 % výroby. Zbo�í m � lo vysokou úrove�  jak vzorovou,  tak i 
kone� nou úpravou . V dob�  pln� ní plánu závod vypomáhal kapacitou v � esání 
pro národní podnik Tiba a v rámci národního podniku Vigona. Rovn� � � ást výroby z provozu p�ádelna 
po vým� n�  strojního za�ízení byla k dispozici národnímu podniku. Ekonomické výsledky se stabilizovaly 
, výroba byla kladn�  hodnocena i v rámci celého národního podniku Vigona. Ne� bylo dosa�eno pln � ní 
výroby závodu, muselo dojít k u�ití n � kterých nepopulárních opat�ení. Hlavní d� vody nepln� ní byly 
známy, chyb� la však aktivita a osobní odpov� dnost. Pasivita vedoucích pracovník�  byla ve v� tší mí�e 
zp� sobena nepln� ním pot�eb pro výrobu závodu ze strany vedení národního podniku. Vedení závodu 
se více muselo zapojit do odstra� ování nedostatk�  a zvýšila se kontrola pln� ní. Výsledkem bylo, �e ji� 
za � ty� i m� síce byly odstran� ny ztráty ve výrob�  / 19.1.1984/. 
      Vedení národního podniku Vigona byly dány na v� domí opakující se nedostatky z let 1970 a� 1983, 
které závod nemohl ovlivnit. 
 Hlavním problémem v nepln� ní plánu byl kritický stav na úseku energetiky. Uvést do provozu co 
nejrychleji novou kotelnu náhradou za lokomotivu , která byla instalována po havárii kotle. Tento 
náhradní zdroj byl raritou v celé � SSR, mo�ná i v Evrop � . Mezi lidmi se �íkalo, �e Vigona má i vlakové 
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nádra�í. V restauraci p � i dotazu „co d� láš“ – topi� e na lokomotiv�  a v odpov� di kamaráda mu bylo 
�e� eno „já jsem také nádra�ák“, ale já topím na lokomo tiv�  ve Vigon�  – po vysv� tlení byl v�dy d � vod 
k dobré nálad� . Bez tohoto náhradního zdroje tepla, by závod nevyráb� l. Vysoké náklady na palivo – 
� erné uhlí , ztrátovost tepla , vzdálenosti mezi provozy , zajiš�ování náhradních díl� , výroba nových 
sou� ástek, bylo vá�ným problémem na úseku energetiky. U m� ní údr�bá ��  p� i provád� ní oprav a 
provizorních �ešení zmír� ovalo problémy p�i zajiš�ování tepla. Nedostate� ná teplota provozu, chyb� jící 
teplo pro technologii výroby, vytáp� ní bytovek, bylo ka�dodenní kritikou zam � stnanc� . Pracovní 
podmínky v zimním období nelze slovy vyjád�it, to musel ka�dý pro�ít. Pat �í proto uznání všem 
pracovník� m obsluhy lokomotivy. Její opravy se musely provád� t ve dnech pracovního volna, aby 
nedocházelo k zastavování výroby a následné p�es� asové práci. Jednalo se hlavn�  o práci �en 
v no� ních sm� nách.  

     Jedním ze záva�ných nedostatk �  bylo vypoušt� ní 
odpadních vod z barevny do ve�ejného toku. Dlouholetá 
závada byla v krátké dob�  vy�ešena. Závod, který dodával 
základní surovinu závodu byl ji� obarvený ve hmot � . Pro�  
tak nebylo u� in� no d�íve, nevím. � ešení obarveného 
materiálu výrazn�  sní�ilo náklady ve výrob � . Rybá�i v� d� li 
dop�edu, který den pote� e která barva, nemuseli se 
z legrace mezi sebou ptát, jakou barvu m� la chycená 
ryba. 
    Další závadou, které ohro�ovaly výrobu byly pov odn� . 
Regulace potoka p�ed závodem a v závod�  / pod 
budovami / byla špatná . Balíky s p�ízí byly v dob�  

povodn�  odplavovány a� k silnici. Voda protékala závodem j ako v �e� išti. 
     Další problémy, které omezovaly výrobu se odstra� ovaly spole� ným úsilím všech pracovník� . 
Po� áte� ní pasivita byla vym� n� na za aktivní p�ístup. 
     Pod� kování pat�í t� m zam� stnanc� m, kte�í se zaslou�ili o dobré jméno závodu. T � m, kte�í svými 
dlouholetými zkušenostmi dokázali na zastaralém za�ízení vyráb� t kvalitní výrobky. D� kazem toho, bylo 
vysoké procento exportu závodu. Pracovaly zde, celé generace rodin, ti, kte�í si vá�ili práce ve své 
„Vigon� “ Cht� l jsem uvést jména pracovník� , kte�í se nejvíc zaslou�ili o dobré jméno závodu, vrátni cí 
po� ínaje – závodní jídelnou a jednotlivými provozy závodu kon� e, proto�e by mohl vzniknout dojem, �e 
byli uvedení pouze pracovníci, kte�í byli 
v p�íbuzenském, sousedském, ob� anském 
vztahu, proto tak ne� iním. Velké mno�ství 
dobrých pracovník�  ji� není mezi námi, ale 
z� staly nám na n�  hezké vzpomínky.  
     Rok 1989 byl 40 rokem výro� í u národního 
podniku Vigona. Škoda jen, �e posledním. V � ci, 
které musel závod po spole� enských zm� nách 
se daly �ešit s rozvahou bez emocí, pozornost 
se m� la i nadále v� novat výrob� , pln� ní plánu, 
zajiš�ování mzdových prost�edk� , zamezit 
odchodu dobrých pracovník� . Místo toho 
docházelo k vy� izování osobních spor� , intrik, 
které nahradily dobré p�átelské mezilidské 
vztahy. Toto stru� né vyjád�ení by m� lo být dopln� no o další problémy výroby závodu p�ed rokem 1983. 
Ve velké úct�  ke všem zam� stnanc� m závodu Vigona a k jejich památce 

Hrach Josef 
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Ples podnikatel �  
Dne 22.2. 2013 

Po�ádají podnikatelé a �ivnostníci 

23. PLES PODNIKATEL �  
K tanci a poslechu hraje PROMETEUS 

v obecním sále Dolní Brusnice 

vstupné 120,- K�   za� átek ve 20 hodin 

srde� n�  zvou podnikatelé 
 


